

# تفتح باب التسجيل إلكترونياً لحجاج أوروبا وأمريكا وأستراليا في موسم حج هذا العام 1443هـ

طّورت وزارة الحج والعمرة آلية التسجيل لحجاج دول أوروبا وأمريكا وأستراليا لموسم حج العام الجاري 1443هـ، عبر بوابة إلكترونية مكتملة الخدمات تضم خيارات متنوعة من الباقات وخدمات الدعم و مركز للتواصل بلغات متعددة على مدار الساعة، بالإضافة إلى إمكانية إصدار التأشيرات إلكترونياً بما يلبي تطلعات ورغبات الحجاج من تلك الدول، ضمن إجراءات سهلة وميسرة، ويمكن الدخول على البوابة الإلكترونية للتسجيل من خلال الرابط: [www.motawif.com.sa](http://www.motawif.com.sa).

وتتيح البوابة إمكانية التأكد من استيفاء الحاج للشروط وتشمل (استكمال الحصول على الجرعات المعتمدة من لقاحات فايروس كورونا، أن يكون عمر الحاج أقل من 65 عاماً بالميلادي بحيث يكون تاريخ الميلاد من 1-7-1957م وما بعد، ونتيجة سلبية لفحص (PCR) قبل مغادرتهم لبلادهم)، مع إعطاء الأولوية لمن لم يسبق لهم الحج.

وتأتي هذه الخدمات في إطار استراتيجية الوزارة لتطوير التجربة الرقمية لضيوف الرحمن، وضمن الجهود المبذولة لتسهيل الإجراءات المباشرة وتخفيض التكاليف ضمن أسعار تنافسية على الحجاج القادمين من تلك الدول.



# Ministry of Hajj and Umrah opens electronic registration for pilgrims from Europe, America and Australia for Hajj season 1443 H

The Ministry of Hajj and Umrah developed a full-service portal that enables pilgrims from Europe, America and Australia to register for Hajj season of the current year 1443 H.

The portal includes various packages, support services, and a 24/7 call center in multiple languages. It also enables issuing visas electronically, to meet the aspirations of honorable pilgrims from these countries and ensure quick and easy procedures.

Pilgrims can register directly via the portal on the following link:  
[www.motawif.com.sa](http://www.motawif.com.sa)

Through the portal, the pilgrim can ensure that he fulfills the conditions including: to be fully vaccinated against COVID-19, under 65 years (i.e. born after 1-7-1957 A) and has a negative PCR result taken before his departure), with priority given to those who have not previously performed Hajj.

These services come within the framework of the Ministry's strategy to develop the digital experience for the pilgrims. These efforts aim to facilitate the procedures, and provide competitive prices for pilgrims from these countries.